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Celebrar el vintè aniversari, mirar de bell nou el camí fet,
sempre convida a una reflexió assaborint les metes aconse-
guides i prenent consciència dels nous reptes.

A l’hora de reconèixer mèrits de Deixalles, hi trobam
coincidències: les persones que hi treballen i els valors que
afavoreix la Fundació (socials, participatius, mediambien-
tals, solidaris, educatius). Els fruits en donen testimoni.

També en els reptes hi trobam una àmplia concordança:
ha crescut molt amb poc temps, s’han obert noves
instal·lacions, hi ha molta gent nova que no en sap res de la
història de Deixalles... Com es pot mantenir l’esperit, la cul-
tura, els valors que donen sentit a la institució? Com pot arri-
bar a tots els seus membres?

La publicació que teniu a les mans pretén oferir a tots els
interessats una petita eina per conèixer els trets principals
que han ajudat a configurar el que avui és la rica i complexa
realitat de la Fundació Deixalles. No es tracta d’un estudi sis-
temàtic, sinó d’una aproximació amb afecte.

Pensam que ens podrà servir, als qui ja coneixem
Deixalles, per refrescar les línies vitals del projecte. I, a la
vegada, podrà contribuir a la iniciació dels que acaben d’a-
rribar perquè no sols trobin treball, sinó que també puguin
accedir a les claus que donen sentit a la nostra institució.

Però Deixalles no acaba en el personal contractat i en els
usuaris. De la mateixa manera que la pedra que es tira en el
safareig es multiplica en cercles concèntrics, tampoc gosarí-
em dir on són els límits de Deixalles. Grups d’Acció Social,
empreses, parròquies, administracions, col·legis, institu-
cions, particulars, han estat actors significats d’aquests vint
anys de camí.

Amb tots volem seguir fent camí i tant de bo aquestes
pàgines ens ajudin a mantenir la ruta per aconseguir unes
Illes més acollidores, més humanes.

Per què

7
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Deixalles, com tota realitat humana, és
filla d’una sèrie de circumstàncies que es
produeixen en un determinat moment a
la nostra illa. Possiblement una sola d’a-
questes circumstàncies, aïllada, no hau-
ria estat suficient per poder congriar la
realitat que ara contemplam; però, per
contra, la suma d’aquestes dóna com a
resultat el panorama que avui tenim.

La Mallorca on vàrem començar
La societat mallorquina havia entrat,
feia un grapat d’anys, en un nivell de be-
nestar potser mai conegut al llarg de la
seva història. En contrast, Mallorca se-
guia tenint una bossa de marginació i
pobresa que omplia les sales d’espera
dels serveis socials, que a Palma tot just
acabaven de veure’s implementats per
la xarxa de serveis municipals. Els ser-
veis d’atenció primària i els tallers d’in-
serció de Càritas, entre d’altres, no es-
gotaven la resposta que demanava la si-
tuació existent. Un dels resultats
negatius d’aquest progrés era la genera-
ció de residus escampats pertot arreu
(geleres, cuines, mobles, etc.). Simultà-
niament, però, s’anava creant una
consciència de la responsabilitat de les
administracions públiques en tots
aquests temes.

La Petita i Mitjana Empresa (PI-
MEM), un dels col·lectius protagonistes
de la bonança econòmica, que s’anava
organitzant i desenvolupant, tenia uns
dirigents prou lúcids per veure que no
podien oblidar la dimensió social i soli-
dària de la seva tasca. També és ver que
llavors encara es mantenien uns plan-
tejaments paternalistes basats en la be-
neficència, creure que els pobres po-
dien aprofitar-se de les miques que
queien de la taula dels rics.

L’Església de Mallorca, especial-
ment Càritas, amb un llarg recorregut
d’assistència a col·lectius en dificultats,
mostrava la necessitat de respostes no-

ves i creatives. D’aquesta presa de cons-
ciència de l’Església catòlica mallorqui-
na, se’n feren ressò les distintes assem-
blees diocesanes triennals, que es cele-
braren durant aquells anys. Urgien a les
parròquies a crear grups d’Acció Social
per implicar-se millor en l’atenció als
més desfavorits i col·laborar amb la so-
cietat civil, i hi aportaren persones i im-
mobles.

També és inqüestionable que és in-
qüestionable la importància de deter-
minades persones a l’interior de cada
una d’aquestes institucions. El bisbe de
Mallorca, D. Teodor Úbeda, i el presi-
dent de PIMEM, D. Demetrio Peña, en
serien les claus del plantejament inicial.
Sor Maria Campaner, en Gaspar Aguiló i
en Toni Pons, els qui dugueren enda-
vant la idea, amb un enorme suport so-
cial i eclesial. La confiança de les res-
pectives institucions, PIMEM i Diòcesi,
en aquestes persones fou decisiva per-
què el projecte tiràs endavant.

Deixalles aglutinava un bon grapat
d’iniciatives noves, que en aquells mo-
ments no estaven gaire arrelades en el
teixit social, però que al llarg dels anys
s’han convertit en els grans desafia-
ments: la recuperació i el reciclatge, tre-
ball per a tothom, monitors motivats,
consciència mediambiental i participa-
ció dels mateixos afectats.

Tira a tira, es va anar creant una xar-
xa de parròquies, associacions, con-
vents que compartien la il·lusió d’una
resposta nova a un problema sempre
punyent. El nom “Deixalles”, poc utilit-
zat en el llenguatge corrent, es va con-
vertir en una marca que englobava una
nova realitat de resposta social i am-
biental ben suggerent. I poc a poc han
anat adherint-se a la causa molts com-
panys de camí, administracions públi-
ques, empreses, entitats, que han po-
tenciat la realitat que en aquests mo-
ments tenim.

Inicis i orígens

Llibre deixalles 02  20/11/07  10:43  Página 8



Com neix la idea de Deixalles?
En Gaspar Aguiló em visità i m’explicà
que s’havia fet un curset de restauració
de mobles a l’antiga vaqueria del
Seminari Nou i hi havien aparegut, no
sols mobles, sinó molts altres objectes
usats. Jo, aleshores era el president de
PIMEM, i na Margalida Blanes, la secre-
tària. Vàrem pensar què es podia fer…
Quan vaig veure la quantitat de mate-
rial que hi havia, i que tot ho havien
regalat, no hi havia cap problema a
muntar una estructura de vendes. Jo
tenia l’experiència de vendre televisors
de segona mà, arreglats. Si ens ho rega-
laven, no podíem fallar. En aquells
moments encara no sabíem quin nom
li posaríem ni com es concretaria la
cosa.

Des de l’Església es coneixia i s’admi-
rava l’experiència dels “Drapaires
d’Emaús”, de França...
Va donar-se la coincidència que, en
aquell temps, feia feina a la secció de
comunicació de PIMEM l’antic director
del Diario de Mallorca, en Xim Rada. Ell
tenia bona entrada al Bisbat i ens va
facilitar algunes trobades amb D.
Teodor. Ho va entendre tot d’una. Més
tard, el notari D. Rafel Gil Mendoza,
que també tenia la confiança del
Bisbat, ens va redactar els estatuts. El
Bisbat va cedir l’ús de la nau, i es varen
dividir les funcions: Càritas s’encarre-
garia de la part social, de les persones
que havien de participar en el projecte,
i PIMEM de la part comercial i empre-
sarial.

I les persones?
El qui després va ser secretari de
PIMEM, Pep Capó, ens va suggerir el
nom d’un amic com a gerent d’aquesta
nova realitat: en Toni Pons, que vivia
fora de Mallorca. Va acceptar, i ha estat
un encert total. També vàrem tenir la
sort de la incorporació de Sor Maria
Campaner. Ella va lluitar amb força
perquè tots els implicats hi posàssim el

millor de cada institució a favor de la
dignitat dels treballadors de la
Fundació.

Fa més de quinze anys vares dir que
Deixalles seria com un campanar que
arribaria a fer ombra fins i tot a
PIMEM…
Ha estat un instrument potenciador de
les possibilitats d’actuació empresarial
en bé dels més necessitats. En aquell
temps parlàvem de “teràpia ocupacio-
nal”. Vàrem potenciar recursos per
poder realitzar-ho. Deixalles ha obert
camins, tant a PIMEM com a Càritas,
de cara a noves actuacions socials a
favor dels desfavorits. Deixalles va
esser pionera en el concepte i la pràcti-
ca del reciclatge. Des de sempre haví-
em vist els pedacers; però es desconei-
xia el sentit del reciclatge. Els contactes
amb Catalunya (Engrunes) i el País
Basc (Traperos de Emaús) i d’altres ens
engrescaren en la tasca innovadora del
reciclatge. També ha estat molt impor-
tant la tasca d’ensenyar-ho a les escoles
(paper reciclat, campanyes, etc.). Amb
el pas dels anys es comença a valorar el
fet que les empreses de paper parlin de
paper reciclat. L’etiqueta “reciclat” es
converteix en un valor. Estalviar ener-
gia (paper, alumini, vidre, compost,
etc.) és una forma molt important de
contribuir a la millora del medi
ambient. Deixalles ha estat una impul-
sora i una escola de tots aquests temes.
En aquell temps no es tenia ni idea del
que era el reciclatge. Deixalles en va
esser capdavantera. Va esser present i
un referent a tots els fòrums on es par-
lava del tema. També va intervenir de
forma important a les administracions
públiques. Fins i tot TIRME ha entrat
en aquest línia. Tot això, unit a la feina
de persones que semblava que no
podien rendir de forma normalitzada.
Les persones que segons la nostra
societat no servien per al treball. Una
altra genialitat de la Fundació: perso-
nes que semblaven clients de la benefi-

cència es convertien en productors
qualificats de productes ecològics i
reciclats.

Reptes de futur.
Deixalles necessita fer una reflexió en
profunditat. Tant dels encerts com dels
fracassos. Fa falta refrescar els seus orí-
gens. Retrobar els motius fundacionals.
Mentre existeixin persones margina-
des, Deixalles tendrà la funció d’aju-
dar-les a integrar-se dins la societat
amb normalitat. Perquè això sigui pos-
sible, el treball és un camí essencial. La
nostra societat posa moltes dificultats a
les persones amb mancaments.
Deixalles ha d’estar amb aquestes per-
sones, atenta a les noves marginacions
i cercant noves respostes. Si en un
moment determinat el reciclatge va ser
un camí innovador, ara potser s’han de
cercar nous camins. La reflexió entre el
món empresarial i Càritas seguirà
essent fecunda en aquest camí.

Demetrio 
Peña Collado
Fundador de PIMEM, PIMECO,
Deixalles, Fundació PIME
Balears, entre d’altres.

Mentre existeixin 
persones marginades,
Deixalles tendrá la 
funció d’ajudarles 
a integrar-se dins la 
societat amb 
normalitat. Deixalles 
ha d’estar atenta a les
noves marginacions 
i cercant noves 
respostes .
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Demetrio Peña Collado 
amb el bisbe D. Teodor übeda

Llibre deixalles 02  20/11/07  10:43  Página 10



Maria, tu sí que ets la fundadora de
Deixalles…
No em sent fundadora, sinó membre
d’un equip que va començar amb
molta il·lusió. Va començar amb vuit
paios i set gitanos… La cosa no va ser
gens fàcil. Començàrem fent un curs de
l’INEM. Al cap de poc temps ja s’hi va
incorporar en Toni Pons. En aquell
temps també hi era molt present
PIMEM (record el president, Demetrio,
pintant les portes i visitant-nos amb
freqüència).

Per què vares anar a Deixalles?
Dins mi va ressonar molt fort l’Evangeli
de Mateu (capítol 25): “Tot el que feis a
un dels més petits, a mi m’ho feis”...
Des de Càritas, a través d’una germana
de congregació, m’hi convidaren i m’hi
vaig apuntar. La meva comunitat es va
fer solidària amb la meva tasca, que era
absolutament voluntària.

Quines diferències hi trobes entre el
començament i l’actualitat?
M’ha donat una gran alegria veure com

aquesta obra ha anat creixent per a bé
dels més necessitats. Vàrem començar
amb tanta il·lusió com amb una gran
fosca. No sabíem a on anàvem. Tenia
moments de molt desencís. Quan va
arribar en Toni, es varen anar obrint
horitzons. Els mitjans amb què comp-
tàvem eren per posar-se a plorar. Fèiem
mals papers, perquè prometíem que
aniríem a recollir coses i s’espenyava la
furgoneta (que ens havia deixat la
COPE), una furgoneta que ja estava
retirada. No vos podeu fer comptes de
l’alegria que tenguérem quan D.
Teodor, el bisbe, ens va facilitar la com-
pra del primer camió a terminis, que
vàrem haver de firmar un monitor i jo
perquè el gerent tenia el DNI caducat.

És com un miracle...
De cap manera podem oblidar els
grups d’Acció Social de l’Església d’a-
quell moment. Ells ens donaren la
força per créixer; estan dins els fona-
ments de Deixalles. Es desferen per
ajudar-nos. Molts d’ells, seglars i cape-
llans, posaren els seus propis cotxes
per fer viatges de materials a Deixalles.
També s’ha de fer una menció molt
especial a l’agència de transports
(Transportes Pons) que ens va facilitar
el trasllat de la roba a la Península en
condicions molt favorables durant
molts d’anys.

Ha canviat des de llavors...
Els projectes europeus varen ajudar a
fer una passa molt grossa. Es va conso-
lidar un equip ben preparat que ha fet
possible arribar fins al dia d’avui.

Què enyores, ara que n’estàs una mica
més enfora?
Enyor la gent: sobretot els qui fan feina
allà dedins. També l’enorme xarxa de
col·laboradors que venien i visitàvem
amb motiu de les recollides. Encara
m’emocionen quan els trob pels nos-
tres pobles i carrers. Una de les coses
que també he enyorat més ha estat la

solidaritat que allà es vivia. Arribava
una persona, directament des del vai-
xell, i qualcú se n’afluixava de mig
bocadillo perquè l’altre pogués menjar
qualque cosa. Sols ho he tornat veure al
Perú.

Un desig de futur.
Que la gent que s’embarca en aquesta
institució sàpiga que es tracta d’una
Fundació. Per tant, els primers han
d’esser els qui queden a baix del tren,
els més desvalguts. Anar vius a deixar-
se agafar pel treball amb els qui donen
menys problemes i deixar de banda els
qui més ho necessiten. Potser és la
tasca constant que Deixalles ha de fer
formant els seus monitors.

1312Inicis i orígens

Sor Maria 
Campaner 
Vanrell
Germana de la Caritat,
va esser a Deixalles
des del començament
fins l’any 1995, i mai
ha desconnectat del
tot des de llavors.

Enyor la gent:
sobretot els qui fan 
feina allà dedins.
També l’enorme 
xarxa de 
col·laboradors que 
venien i visitàvem 
amb motiu de les 
recollides. Encara 
m’emocionen quan 
els trob pels nostres 
pobles i carrers.
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És difícil definir l’essència d’una organització, i encara més, si
aquesta ja ha acomplert 20 anys de vida. Només es pot enten-
dre des d’una evolució històrica, i, òbviament, des de l’arrela-
ment, compenetració i interrelació amb la pròpia societat.

La societat evoluciona, i amb ella, les seves circumstàn-
cies, preocupacions i anhels: s’estanquen velles creences i
n’emergeixen d’altres. Unes mateixes idees s’accentuen, i es
van transformant al llarg del temps, i així succeeix amb infini-
tat de matisos al llarg de l’evolució de la societat.

Una de les característiques de la Fundació Deixalles ha es-
tat la capacitat de connectar la seva trajectòria amb la de la
mateixa societat. La capacitat d’evolucionar junt amb el seu
entorn social en els aspectes ambientals és un dels seus trets
identitaris: gràcies al seu treball, avui el reciclatge i la reutilit-
zació són una forta realitat a l’Illa.

Aquesta interrelació s’ha efectuat des de premisses arrela-
des en els seus principis fonamentals: el medi ambient, amb
una atenció especial als residus sòlids i als voluminosos, i la
inserció social i laboral de persones procedents de sectors
desfavorits, com a element fonamental de l’actuació am-
biental. L’esmentada capacitat d’interrelació ha construït la
nostra història, intentant no ser elements passius de la ma-
teixa, sinó tot el contrari, actius i dinàmics. Per dir-ho d’una
manera clara, esdevenir pro-positius i alternatius en el con-
text i situacions on vivim i actuam.

Però també de la nostra història hem après que les capaci-
tats pro-positives i alternatives necessiten de l’altre per a
aconseguir objectius, i no hi tenen cabuda els “quixotismes”
ni els individualismes. Necessitam esforços comuns, acom-
panyaments mutus i sentiment de pertinença a identitats al-
ternatives que intenten buscar i trobar un mateix fi. 

Per aquest motiu, assumim i construïm el concepte de
Xarxa, hi vàrem posar empenta i esforç en construir-lo i recol-
zar-lo, tant en els àmbits més locals, les Illes Balears, com en
els més llunyans, a l’àmbit nacional.

Amb el temps vàrem aprendre que l’alternatiu i la interre-
lació no poden ser elements ni abstractes ni generals, neces-
sitàvem que tinguessin la seva identitat i marcassin un caràc-
ter diferenciador i d’identificació que ens pogués servir per al
nostre propi caminar. Descobrim, treballam i ens identificam
amb l’Economia Solidària conjuntament amb altres entitats
de diferents comunitats autònomes i europees. Un exemple
fou la elaboració de la Carta de l’Economia Solidària denomi-
nada “Emprendre per un Món Solidari”.

Deixalles: Definició 

i evolució històrica

Què és Deixalles 
i evolució històrica
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A Deixalles treballem amb els se-
güents objectius:

• Intentar construir un món solidari.
• Cercar i treballar criteris com la

igualtat, intentant satisfer de for-
ma equilibrada els interessos de
tots els protagonistes de l’entitat:
treballadors, patrons, comunitat
local, etc.

• Cercar i trobar nous llocs de tre-
ball intentant la seva estabilitat,
afavorint la integració de sectors
desfavorits.

• Afavorir accions, productes i mèto-
des no perjudicials per al medi am-
bient.

• Afavorir la cooperació en lloc de la
competència, dins i fora de l’orga-
nització.

• Comprometre’ns amb l’entorn,
incardinant-nos en l’entorn social

• Implicant-nos amb altres organitza-
cions per cercar fórmules d’actuació
per resoldre problemes, amb la par-
ticipació de l’entorn social

A tot això, cal afegir-hi que l’obten-
ció de beneficis no pot ser un fi en si
mateix, sinó que tot l’excedent ha de te-
nir components de promoció humana i
social en el context on treballam i vivim.

Aquests principis han marcat i mar-
quen la nostra identitat. És com si en el
nostre camí haguéssim trobat un ins-
trument, sempre modificable, sempre
en construcció/evolució, que ens pos-
sibilita fortaleses pròpies i maneres de
treballar amb els altres.

Els nostres 20 anys d’història no po-
den ser vists com un encadenament de
fets, que lògicament existeixen i a conti-
nuació detallarem, sinó que s’han d’a-
nalitzar o llegir com unes “fidelitats”
que, de forma persuasiva han omplert
la nostra història.

Obrint nous centres de treball
L’any 1994 sorgeix un fruit agradable,
una iniciativa que vol donar a llum a
través de persones procedents de dife-
rents sectors socials: de la Parròquia, de

l’Administració Local i del teixit social.
Apareix una nova ubicació de l’entitat i
sorgeix Deixalles Sòller. Des de llavors
fins avui, han nascut 5 delegacions
més, i podem dir que això ha estat pos-
sible gràcies a que una part de la socie-
tat ha trobat necessari implantar en el
seu territori una experiència de treball
ambiental i social, que la gent de
Mallorca anomena Deixalles.

Seguíem caminant, i entre 1994 i el
2002 també vàrem assumir la gestió de
tota la recollida selectiva de Mallorca,
exceptuant la de Palma. Aquest va ser
un repte que va enfortir la nostra capa-
citat de gestió, de planificació i de rela-
ció amb les administracions locals. Pos-

teriorment, va néixer Mallorca Recicla,
un projecte d’educació ambiental que
supera poc a poc l’àmbit escolar i s’en-
dinsa en el món empresarial i de la po-
blació en general.

L’any 1999 s’obri la Delegació de Fe-
lanitx; el 2000 la Delegació d’Artà, que
abasta tota la comarca del Llevant, i el
2001, la Delegació de Calvià.

Aquest mateix any , 2001, vàrem co-
mençar una experiència que és difícil
d’entendre sense explicar-ne alguns
antecedents. Com és ara, que la nostra
entitat manté una relació molt forta
amb el Consell Insular de Mallorca més
enllà dels colors polítics que han gestio-
nat aquesta institució.

La nostra implicació en el tractament
de residus ha estat molt forta i molt im-
plicada en el món empresarial del sector.
Entre altres coses, per la nostra voluntat
d’iniciativa, ja que sempre hem intentat
cercar solucions mentre tinguessin pos-
sibilitats mediambientals i socials. 

L’experiència en qüestió va ser la ges-
tió de la selecció de la Planta d’Envasos;
que va continuar amb la de la Planta de
Runes i amb la Planta de Recuperació de
Voluminosos. Avui hi treballen més de 100
persones en aquestes instal·lacions, més
del 80% d’elles pertanyen a sectors desfa-
vorits i tot això és gràcies a un triple acord
entre el Consell de Mallorca, l’empresa
TIRME, MAC Insular i la nostra entitat.

L’any 1986 va començar la nostra història a la va-
queria del Seminari, una petita nau amb poca llum
on hi havia uns pessebres instal·lats, sense enrajo-
lar i amb una enorme desorientació respecte a on
ens calia anar. 

En aquell moment es constituí un Patronat
amb PINEM i Càritas, i començà a entrellucar-se
una mica de llum, ja que com a mínim teníem el re-
colzament de les institucions esmentades i molt
especialment de les persones que des del primer
moment ho van fer possible: Teodoro Úbeda, De-
metrio Peña, Tomeu Morey, Pep Capó, Biel Pérez,
Maria Campaner i Gaspar Aguiló.

Vàrem treballar durant anys de forma silencio-
sa, sense fer-nos visibles públicament, assumint a
través de la reflexió i del treball criteris per a que els
processos fossin de transició, i de que tot procés
d’inserció tingués un fi; que l’activitat mediam-
biental havia de ser un compromís participatiu de
la societat, una forma pràctica  d’entendre l’exis-
tència de la forta relació entre allò social i allò am-
biental. També sabíem que era necessari obrir-nos
a recolzaments per construir el nostre projecte
amb una ubicació digna.

El 1990 es feia la nostra presentació pública a
una nau totalment modificada, amb resultats de
recollida i tractament de residus, i sobretot, amb

resultats d’inserció laboral assolits. D’aquesta ma-
nera, les nostres idees començaven a prendre for-
ma i context. A partir d’aquell any, vàrem definir lí-
nies de treball molt més concretes, accentuant la
necessitat de consolidar-les.

La primera de les línies remarcava la necessitat
de formació en fusteria i electrodomèstics a fi d’a-
conseguir resultats positius en la reutilització de vo-
luminosos. També vàrem treballar la necessitat de
que els productes exposats a la nostra nau tingues-
sin criteris de presentació i de qualitat, encara que
procedissin del rebuig. Per últim, vàrem desenvolu-
par activitats educatives de temes mediambientals i
socials en escoles, entre el professorat, amb grups
d’Acció Social o entre les administracions.

Els nostres projectes s’anaven desenvolupant, i
l’any 1993 ens vàrem vincular a projectes euro-
peus, i a través d’ells vàrem començar a conèixer
experiències, criteris i conceptes que han marcat
la nostra evolució i el nostre pensament: Empreses
d’Inserció, Economia Solidària, Instruments fi-
nancers alternatius i Banca Ètica. Foren uns anys
forts, de compartir, aprendre i ensenyar: d’imagi-
nar un horitzó d’un món una mica millor. Tot allò
ens va servir per elaborar el pensament i la praxis
que ha acompanyat la nostra entitat, tal i com s’ha
fet present en la nostra història.

Els primers anys
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Cooperació sense fronteres
El 2003 vam obrir les portes d’una botiga
de Comerç Just a Eivissa a través d’una
aspiració llargament sostinguda. Ja feia
anys que treballàvem la cooperació amb
El Salvador i Veneçuela, i ara podíem
concretar amb la botiga una nova realit-
zació més quotidiana, més compromesa
a partir de l’alternativa del Comerç Just.
El 2005 vàrem estrenar una nova delega-
ció a la illa pitiüsa, amb allò que ens és
característic: Residus i Inserció. Però no
vàrem afluixar el ritme en l’obertura de
delegacions, i a finals del 2006 vàrem es-
trenar una nova delegació a Inca.

Tota aquesta experiència, que ha
anat acumulant dades i dates, ha signifi-
cat la nostra evolució interna, i cente-
nars de persones, beneficiaris, treballa-
dores i treballadors, i voluntaris, són els
qui ho han construït. De tots ells hem
après, a vegades amb contradiccions i
discussions. Això sense oblidar-nos de
les dificultats que a vegades ens feien
desencoratjar del procés.

I a tot el que hem exposat, cal afegir-hi
una clara vocació de construir experièn-

cies i punts de referència alternatius, en-
tenent que aquests formen part del nos-
tre propi ésser, i els esforços per constituir
la Red de Economía Solidaria (REAS),
tant a l’àmbit local com a l’estatal. 

Treballant i recolzant el naixement
d’experiències de Banca Ètica, especial-
ment l’enriquidora experiència d’Estal-
vi Ètic de Caixa Colonya; treballant en
l’Eticentre dins el marc de REAS Balears,
que ha donat com a resultat l’organitza-
ció empresarial de Responsabilitat Cor-
porativa; difonent les idees alternatives
de l’Economia Solidària en múltiples
conferències de diferents àmbits terri-
torials (local, estatal, europeu i global,
com a Amèrica del Sud) o a través de l’e-
dició del llibre “Rescata tu dinero” o el
de l’Auditoria Social.

No som ni més ni menys que una de
les múltiples realitats que, amb estils di-
ferents, emergeixen en la recerca d’una
societat més justa, sostenible i equitati-
va. No pretenem res més que demostrar
que l’economia té i ha de tenir un sol ob-
jectiu i un sol servidor: les persones i
l’entorn que ens envolta.

Tota aquesta  experiència,
que ha anat acumulant 

dades i dates, ha significat 
la nostra evolució interna,

i centenars de persones,
beneficiaris, treballadores
i treballadors, i voluntaris,

són els qui ho han 
construït
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DEIXALLES PALMA

La Fundació Deixalles Palma va néixer
l’any 1987 de les mans de Càritas i Pi-
mem, vàrem començar amb l’objectiu de
realitzar un curs d’electrodomèstics que
estava finançat per l’Inem. Va ser la pri-
mera delegació oberta de la Fundació.

Des de llavors i al llarg d’aquests 20
anys  són molts els cursos, projectes, ta-
llers, etc que s’han duit a terme. I, sobre-
tot, són moltes les persones que han
passat pels nostres tallers on han trobat
noves expectatives de futur, aprenent
els hàbits fonamentals  per poder man-
tenir un treball. Complint així el nostre
primer objectiu, que és la inserció socio-
laboral de persones en risc d’exclusió.  

DEIXALLES  SÓLLER

L’any 1991 es va constituir l’Associació
Deixalles Sóller amb l’objectiu d’obrir
un centre de la Fundació Deixalles a
aquella comarca.

El centre de Sóller es va obrir el mes de
juliol de 1994 amb l’ajut de la Parròquia
de Sant Bartomeu, l’Ajuntament de Só-
ller, el Ferrocarril de Sóller, l’Associació
Hotelera de Sóller i del Grup Serra, tots
ells baix la coordinació de l’Associació
Deixalles Sóller. Aquests col·lectius for-
men el CONSELL DE SUPORT, el qual que
té la missió d’agambolar el projecte i vet-
llar per l’acompliment dels objectius fun-
dacionals. L’any 1996 es varen incorporar
al Consell de Suport, l’Assemblea Local de
la Creu Roja i l’Associació de Comerciants
de PIMEM-Sóller.

La prioritat del nostre centre és la in-
serció sociolaboral de persones en si-
tuació de necessitat o risc d’exclusió,
mitjançant tasques relacionades amb el
tractament dels residus sòlids urbans,
com instrument essencial per canalitzar
processos integrals

DEIXALLES LLEVANT

Després de l’experiència positiva de
Felanitx, on s’iniciava l’oportunitat de
desenvolupar iniciatives d’inserció socio-
laboral de col·lectius en situació d’exclu-
sió al costat d’un treball  mediambiental,
el  mes de maig del 2000, obrí les portes la
Delegació de Deixalles Llevant, ubicada a
Artà, com una iniciativa producte de la
petició dels Grups d’Acció Socials de la
comarca de Llevant i del suport dels Ajun-
taments de la mateixa comarca (Artà,
Capdepera, Sant Llorenç i Son Servera).

Va ser el 2002 que es va translladar a
Cala Rajada com un  lloc de pas, i el 2006
al polígon de Capdepera, per tal de tenir
més espai destinat als tallers.

DEIXALLES CALVIÀ

A Calvià la Delegació de la Fundació
Deixalles, s’inaugura el mes de Febrer de
2002 gràcies a un conveni de col·labora-
ció firmat entre l’Ajuntament de Calvià,
l’empresa pública Calvià 2000 i la Fun-
dació Deixalles. En un primer moment
aquesta col·laboració es es plasma en el
desenvolupament de programes d’in-
serció sociolaboral per a col·lectius des-
favorits, per a persones del municipi
amb malaltia mental, en la cogestió de
la Deixalleria municipal...

Posteriorment, la nostra delegació
ha desenvolupat Itineraris Integrals
d’Inserció i un Servei d’Orientació La-
boral per a persones discapacitades
(2004), prioritzant aquelles del municipi
amb malalties mentals; així com una
Iniciativa Comunitària Equal amb dues
actuacions, Frontera i Hàfria, dirigides a
persones discapacitades amb malalties
mentals (2005, 2006); i el desenvolupa-
ment d’un Programa de Renda Mínima
per a col·lectius desfavorits .

Dins la vessant mediambiental, és
important ressenyar l’augment del vo-
lum de residus recuperats, així com en el
nivell de coneixença que té la població
de Calvià.

D’altra banda, i a nivell de desenvo-
lupament comunitari, s’ha ajudat des
de Deixalles Calvià a la constitució de
l’Associació Calvianers Solidaris.
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DEIXALLES INCA

Després de 20 anys de Fundació Deixa-
lles a Mallorca, era una assignatura pen-
dent la posada en marxa i la consolida-
ció d’una seu a Inca.

Així, doncs, el juny de 2006 es va sig-
nar un conveni de col·laboració amb
l’Ajuntament d’Inca i el 26 d’octubre del
mateix any, fou inaugurada la seu de
Deixalles a Inca. 

Des del primer moment la nova dele-
gació ha rebut tot el suport de les diferents
administracions i entitats locals i comar-

cals, com són l’Ajuntament d’Inca, l’Asso-
ciació d’Empresaris del Polígon de can
Matzarí, Caixa Colonya, grups d’Acció So-
cial de Càritas de la comarca d’Inca, etc.

Gràcies a la creació d’aquesta nova
delegació, els serveis de les administra-
cions locals han disposat d’un nou re-
curs tant pel que fa a l’àmbit social com
al mediambiental. Des de Deixalles
Inca, s’ofereix una atenció als col·lectius
en risc d’exclusió, en especial pel que fa
a immigrants i dones. 
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DEIXALLES EIVISSA

La delegació d’Eivissa neix amb el PAI
(Programa d’Actuació Integral) i amb la
Botiga Solidària per A comercialitzar
productes de Comerç Just. Vàrem fer La
nostra arribada a Eivissa de la mà de Cà-
ritas Eivissa, la Conselleria de Treball i
l’Ajuntament d’Eivissa. 

La Botiga Solidària, el nostre primer
projecte, va ser una demanda de dife-
rents col·lectius socials de l’illa, i con-
cretament, del Fons Pitiús de Coopera-
ció, així com de persones que a nivell
particular varen col·laborar en la posada

en marxa i manteniment de la Botiga:
Pepita, Maruja, Marta...

Un cop consolidat el projecte de Co-
merç Just, es posa en marxa el projecte
d’inserció sociolaboral de col·lectius en
risc d’exclusió, i la gestió de residus vo-
luminosos. S’incorpora un nou equip
de treball i s’aprova el projecte ECOEM-
PLEO d’itineraris integrats d’inserció
del SOIB, i la signatura d’un conveni de
col·laboració en la gestió dels residus
voluminosos amb el Consell Insular
d’Eivissa i Formentera.

El 1998 obrí les portes la delegació de
Felanitx, i des d’un primer moment và-
rem començar amb un projecte forma-
tiu de Renda Mínima d’Inserció del
Consell Insular i un conveni de col·la-
boració amb l’Ajuntament de Felanitx
per fer la recollida i tractament de volu-
minosos del municipi. 

Durant la nostra trajectòria hem fet
recollides de diversos materials a Fela-
nitx, Porto Colom, Campos, a tota la
Mancomunitat del Pla, Santanyi i Cala
D’Or, a Porreres, Sant Joan i Vilafranca. 

El 2001 vàrem tenir una experiència
de “Taller Empleo”, i un any després và-
rem començar amb el Gabinet d’Orien-
tació Laboral i un projecte integrat de
recuperació tèxtil. El juny de 2003 co-
mençàrem l’experiència del projecte
‘Teula’ fent possible la contractació i
una experiència laboral amb dones.
Aquest any hem començat una nova ex-
periència amb la venda de productes de
Comerç Just.

DEIXALLES FELANITX
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La Fundació Deixalles començà a tenir
contacte amb experiències d’economia
solidària mitjançant l’apropament a orga-
nitzacions franceses i belgues relaciona-
des amb el sector del reciclatge. Això va ser
l’any 1992, i a partir d’aquí, l’aprenentatge
mutu d’idees i pràctiques començà a dur-
se a terme, tant en el camp del reciclatge
com en el de l’economia solidària. S’ha de
dir que els projectes europeus ens van per-
metre aquest acostament a projectes que
no només es platejaven la inserció sociola-
boral de col·lectius en situació d’exclusió,
sinó que, a més, es plantejaven una trans-
formació de la societat on l’economia esti-
gués al servei de les persones.

Els anys posteriors, juntament amb al-
tres entitats de l’estat espanyol com Atare-
taco i Trinijove, belgues com SAW o Hef-
bomm, i franceses com GIEPP, vàrem des-
envolupar projectes transnacionals que
ens varem permetre conèixer i treballar
projectes com la Carta “Emprendre per un
món solidari” o l’Auditoria Social, i vàrem
ampliar les nostres línies de treball i les và-
rem desenvolupar posteriorment a Es-
panya.

El 1995, i després d’haver participat en
algunes trobades prèvies d’economia soli-
dària organitzats per Ideas a Còrdova, và-
rem participar en la constitució de la Red
de Economía Alternativa y Solidaria
(REAS). En aquest moment, hi participà-
vem entitats com els Traperos de Emaús,
Gaztelan, Ataretaco, Ideas, etc., i teníem
com a objectiu fonamental potenciar l’e-
conomia solidària i ser un espai de troba-
da i de creixement de les nostres pràcti-
ques. 

Durant els anys següents vàrem parti-
cipar en la vida d’aquesta xarxa jove de
forma activa, treballant-hi en diverses lí-
nies: instruments financers, auditoria so-

cial, coordinació amb altres entitats pro-
peres, empreses d’inserció, realització de
trobades formatives i assemblees, etc. 

L’any 2000 es va constituir “REAS Red
de Redes”, un pas decisiu en el desenvolu-
pament i procés de REAS, tot optant per un
treball local i des de baix fins a dalt, partint
de la realitat concreta a escala local i de les
entitats locals. El desenvolupament i ma-
duresa de REAS ens portà a constituir, el
mateix any seguint el procés estatal de cre-
ar xarxes locals, REAS Balears.

La Fundació Deixalles, com a partici-
pant activa a REAS Red de Redes, ha parti-
cipat de maneres molt diverses en la crea-
ció de REAS Balears, i ha potenciat les di-
verses línies de treball que des d’aquesta
es desenvolupen, participant a la junta, en
les diverses comissions de treball, i en la
configuració de nous espais com en la cre-
ació de l’Eticentre (Centre de Gestió Ètica
de l’Empresa).

L’evolució i vida de l’economia solidà-
ria a Deixalles ha estat un procés que hem
anat vivint al llarg d’aquests vint anys, pri-
merament amb una fase d’apropament i
coneixement, per anar desenvolupant
posteriorment la pràctica. Al principi no-
més se n’ocupaven unes poques persones
de l’entitat, per posteriorment esdevenir
trets clars d’identitat del nostre treball i
rutina quotidiana, compartits per tots els
treballadors de la casa. Això s’ha cristal·lit-
zat en processos de formació i apropa-
ment sobre el concepte d’economia soli-
dària a tots els treballadors; en l’inici de
processos d’auditoria social; participar
activament en el desenvolupament dels
fòrums socials mundials i locals; partici-
par en iniciatives de comerç just, xarxes de
consum, iniciatives de préstecs solidaris,
experiències d’instruments financers
amb caixes d’estalvis, etc.

Antecedents i context: 

La Fundació Deixalles i l’economia solidària

Economia 
Solidària
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Un dels grans actius de Deixalles és l’eco-
nomia solidària. Com la descriuries amb
dues paraules?

L’economia solidària està al servei de
les persones. Té cura dels aspectes so-
cials i ambientals, així com de participa-
ció dels treballadors. L’objectiu no n’és el
lucre, sinó la millora de les condicions de
vida de la societat.

Jordi,com véns a parar a l’economia soli-
dària de Deixalles?

Per dos motius. Un de professional: la
meva vinculació com a treballador de la
Fundació Deixalles en un moment en el
qual es treballava la Carta de l’economia
solidària “Emprendre per un món solida-
ri”. L’altre, perquè des del 1994 vaig parti-
cipar en la fundació d’un cooperativa de
consum ecològic, “Es Lledoner”, emmar-
cada dins l’economia solidària, i que va
participar, juntament amb “Deixalles” i
altres organitzacions, en la constitució de
REAS Balears el 1998.

Què ha suposat Deixalles en l’àmbit de l’e-
conomia solidària?

Una experiència concreta que ha permès
visualitzar l’economia solidària més enllà
dels conceptes teòrics, gràcies a la seva vin-
culació amb els aspectes socials i ambientals
de l’activitat econòmica. Deixalles va ser cap-
davantera en la inserció per l’econòmic i en
el seu moment va ser capaç de demostrar
que és possible aprofitar allò aparentment
inútil (els residus que generam) amb els apa-
rentment inútils (els sectors desfavorits de la
nostra societat).

Què ha representat a Mallorca la Fundació
Deixalles en l’àmbit de l’economia solidària?

Més enllà de la seva pròpia experiència, la
Fundació Deixalles ha fet una aposta molt
forta pel treball en xarxa contribuint a la con-
solidació i difusió d’altres iniciatives d’econo-
mia solidària i a la promoció d’alternatives al
nostre model, com per exemple a través de la
seva vinculació al Fòrum Social de Mallorca.

Que ha representat Deixalles per a en Jordi?
La meva formació era ambiental (engin-

yer tècnic agrícola especialitzat en estudis
d’impacte ambiental). Deixalles ha represen-
tat per a mi descobrir el món de l’exclusió so-
cial i de la solidaritat.

Tu vares participar molt directament en l’ac-
tivitat política.Té alguna cosa a veure una cosa
amb l’altra?

Per canviar el món s’ha d’incidir en dife-
rents àmbits: l’econòmic, l’institucional o po-
lític, el cultural, el social... No hi ha un àmbit
més important que l’altre, tots són comple-
mentaris. Ara bé, si volem canviar la societat,
haurem de canviar l’economia.

I tots són iguals de gratificants?
No, no ho són... L’àmbit institucional, el

de la política professional, és el menys gratifi-
cant per a mi. M’agrada més promoure la
transformació de la societat a través de la
promoció d’alternatives, ja que, com deia
algú, si volem el canvi social, hem de passar
de resistir a transformar.

No tot deuen haver estat èxits en la línia d’e-
conomia solidària de Deixalles...

No, evidentment. No ha estat un camí fà-
cil, ja que l’economia solidària requereix un
esforç addicional d’implicació i participació. 

Apuntar-se a l’economia solidària és apuntar-
se al bàndol perdedor?

Els corrents dominants no van precisa-
ment en aquest línia, però al mateix temps
arreu del planeta cada vegada més persones i
grups socials construeixen una economia di-
ferent. Mirau com en el tema mediambiental
hem passat de considerar-lo socialment un
tema de quatre il·luminats a un repte com-
partit per tota la societat. Amb l’economia
solidària potser acabarà passant el mateix, ja
que no serà viable una economia que no ten-
gui en compte les persones, que deixi enfora
sectors creixents de la societat.

Present i futur de Deixalles des de la perspec-
tiva de l’economia solidària?

Deixalles té un pes econòmic i laboral
creixent: la seva contribució a la creació de ri-
quesa és significativa. La perspectiva és que
l’economia solidària és possible; que es pot
créixer com a empresa mantenint la cohe-
rència en els aspectes socials i ambientals de
la seva activitat.

Es compatible l’economia solidària amb
l’activitat empresarial a la societat actual
mallorquina?

És innegable que l’empresa és una insti-
tució social que ha de respondre de les seves
actuacions davant la societat. Les empreses
que no tenguin en compte allò que la societat
espera d’elles tendran cada vegada menys fu-
tur.

Posaries algun exemple d’empresa que
vagi en aquesta direcció?

A Mallorca tenim l’Eticentre, que promou
l’ètica dins el món dels negocis. Potser no
responen al cent per cent del que hauria de
ser una economia solidària, però es van fent
passes per conciliar les preocupacions de la
societat amb l’activitat empresarial. Deixalles
mateix promou iniciatives empresarials
(Teula, les plantes, etc.) que van clarament en
aquesta direcció.

Jordi López
Bezunartea
Coordinador Tècnic de la Xarxa
d’Economia Alternativa i Solidària
(REAS Balears)

EL COMERÇ JUST A

FUNDACIÓ DEIXALLES

• La fundació Deixalles té entre els seus va-
lors i objectius el desenvolupament d’u-
na economia al servei de les persones i
desenvolupar instruments que l’afavo-
reixin, entre ells, el comerç just. És per
això, que fa alguns anys iniciàrem l’ex-
periència de vendre alguns productes de
Comerç Just a una de les nostres delega-
cions, gairebé de forma testimonial i en
col·laboració amb S’Altra Senalla i poste-
riorment, l’any 2003 obrirem una botiga
de Comerç just a Eivissa.

• La botiga d’Eivissa va suposar l’inici d’u-
na línia de treball concreta i transversal
del Comerç Just en la Fundació. Poste-
riorment, hem ampliat aquest treball
adaptant-lo a la realitat concreta de qua-
tre delegacions a Mallorca: Palma, Sóller,
Felanitx i Llevant. A les últimes tres dele-
gacions, hi estam desenvolupant un pro-
jecte de sensibilització i acostament del
comerç just la població en general. 

• Un dels aspectes que ajuda i que és de vi-
tal importància en aquesta feina, és el vo-
luntariat. Sense la seva implicació no po-
dríem realitzar moltes de les activitats que
duim a terme.

En definitiva, entenem que treballar per
una economia al servei de les persones,
crear camins que ho facin possible i el des-
envolupar i potenciar un consum respon-
sable és un objectiu que es fa present tam-
bé a les accions de Comerç Just.
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La Fundació Deixalles va néixer amb la vocació d’oferir un
instrument que possibilitàs treballar processos d’inserció so-
ciolaboral amb persones amb dificultats per accedir al món
laboral. Es tractava de fer una passa més i oferir un espai molt
més productiu que permetés a les persones desenvolupar el
seu “itinerari” en un àmbit el més proper possible a un am-
bient laboral. És per això que el primer que s’ha d’esmentar
és que es cercava cobrir una necessitat a la qual en aquests
moments no es donava resposta en els tallers existents.

Per tant, es tractava d’un espai on es realitzaven activitats
productives que permetien desenvolupar itineraris educatius
amb persones que havien passat per processos de rehabilita-
ció, però que necessitaven tornar a adquirir hàbits, costums,
aptituds i actituds del món laboral.

Tot això, per descomptat, no era tan matemàtic, ja que hi
havia persones que necessitaven només l’última part del pro-
cés, i hi havia persones, la majoria, que desenvolupaven un
procés una mica més complex en el qual es desenvolupaven
no només objectius laborals, sinó un conjunt d’aspectes més
integral.

La clau: el Pla de Centre
Després d’uns primers anys, s’inicia el procés de definir la
nostra pràctica, d’intentar sistematitzar l’experiència amb ob-
jectius, fases, etc., i de començar a definir el pla de centre. Tot
això succeeix en un context on les polítiques d’inserció per
l’econòmic eren quasi desconegudes, on s’anava passant d’un
procés assistencial a processos de més protagonisme de la
persona en el seu propi itinerari i mitjançant processos pro-
ductius. Es dóna en aquest període un procés de reflexió i de-
finició del procés de treball que es feia en els tallers de Dei-
xalles, que aportava, a més a més, resultats qualitatius i quan-
titatius de reinserció sociolaboral. 

El treball social

a la Fundació Deixalles

Elements clau del treball social 
i evolució històrica de la Fundació

29

Inserció 
sociolaboral
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Convé fer ressaltar que és a finals
dels anys vuitanta i principis dels
noranta quan es produeix la confluèn-
cia de diversos factors importants per a
la nostra forma de treballar: s’avança en
polítiques socials i es participa en pro-
jectes europeus que ens permeten co-
nèixer altres experiències, intercanviar i
contrastar pràctiques que fins aquell
moment no eren gaire conegudes. És en
aquest context quan ens adonem que
les nostres necessitats es reflecteixen en
una figura jurídica, l’empresa d’inser-
ció, que és una realitat en altres països
d’Europa, i que avui encara és un pro-
jecte a construir al nostre país.

Les empreses d’inserció vàren supo-
sar també una referència en el camp del
nostre treball, per situar-nos en un espai
concret, de saber que el que nosaltres
fèiem era possible i que en altres llocs ja
es feien experiències similars, tot i que
amb algunes diferències. Per això vàrem
iniciar un procés de treball i lluita per
aconseguir que les empreses d’inserció
poguessin ser una realitat al nostre país.
S’ha avançat molt, però avui encara no
podem parlar de l’existència d’una llei
d’empreses d’inserció a l’estat espanyol.

El següent pas en els processos d’e-
volució de la Fundació es relaciona amb
processos d’adaptar aquest projecte de
centre, la nostra manera de fer, a totes
les noves delegacions que tenien pecu-
liaritats pròpies, ja sigui pel col·lectiu,
per les característiques locals o per al-
tres variables. 

I, per últim, atesos el creixement, la
diversitat de projectes i, sobretot, el can-
vi de la realitat, hem iniciat processos
d’homogeneïtzació i hem establert
punts de trobada i sistematització dels
nostres processos de treball. En aquest
sentit, s’ha iniciat un procés de qualitat
de tots els processos d’inserció sociola-
boral de la Fundació, així com nous pro-
cessos de reflexió de tot el procés de tre-
ball social mitjançant una comissió es-
table de l’àrea social, ja que hi
coexisteixen realitats complementàries

però diferents, com ara els nostres ta-
llers o les diferents delegacions, que
també són reflexos de realitat i actua-
cions socials d’aquesta coexistència.

En aquest context de treball social,
volem destacar també la gestió que du a
terme Deixalles en les diferents plantes
de selecció de residus. Aquesta és una
experiència fonamentalment producti-
va, però s’hi fa un treball social amb ca-
racterístiques concretes, motivades per
la procedència de les persones que hi
treballen: immigrants, persones proce-
dents de processos d’inserció de serveis
socials, etc. Tot això configura un repte:
el d’aconseguir un projecte que es ca-
racteritzi com una entitat d’economia
social i solidària.

Un dels instruments més importants
de la Fundació en el procés de reinserció
és el Gabinet d’Orientació Laboral
(GOL), que s’encarrega d’acompanyar i
facilitar la recerca de feina i la inserció,
essent un dels últims graons dels usua-
ris cap al mercat de treball. Trobam
GOLs a Palma, Felanitx, Llevant, Sóller i
Eivissa, i cobreixen tot el territori de les
illes de Mallorca, Eivissa i Formentera
en funció de les demandes.

Per tal de complir l’objectiu de for-
mar i preparar les persones en situació o
risc d’exclusió per trobar un lloc de feina
digne, els usuaris realitzen itineraris in-
dividualitzats que inicien en els tallers
de recollida i manipulació de residus
que desenvolupa Deixalles. En els ta-
llers, les persones reben suport, forma-
ció i atenció psicosocial per part d’un
equip multidisciplinari, i durant aquest
procés reben una beca econòmica. L’ac-
tivitat dels tallers s’inicia amb la recolli-
da i manipulació dels residus. Un cop els
materials arriben a Deixalles, els moni-
tors i usuaris en procés d’inserció són
els encarregats de fer-ne la classificació
als respectius tallers: Taller de fusteria,
Taller de reutilització d’electrodomès-
tics, Taller de reutilització de roba, Nau
d’exposició i Deixalleria.

Però la Fundació Deixalles ha detec-

tat la diferenciació dels col·lectius d’u-
suaris, caracteritzats per diferents ne-
cessitats. Per aquest motiu, junt amb
Càritas impulsa el macroprojecte “Co-
desenvolupament i migracions”, adre-
çat al col·lectiu immigrant de les Illes,
amb qui es fa un programa adreçat als
emprenedors, i un de desenvolupament
d’itineraris d’inserció sociolaboral.
Aquest projecte també contribueix a la
millora de la realitat dels països sud-
americans, a través de la venda de pro-
ductes de comerç just.

I per últim, pel que fa al segment de
les dones, treballam en el projecte
Teula, on l’activitat de la neteja suposa
l’eix de l’itinerari d’inserció.

En els tallers, les 
persones reben 
suport, formació i 
atenció psicosocial 
per part d’un equip 
multidisciplinari,
i durant aquest 
procés reben una 
beca econòmica
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Onze anys de treball social en un dels
eixos primordials de Deixalles...
Efectivament, es tracta d’una tasca que
dóna sentit a la Fundació. És molt difícil
quantificar el col·lectiu d’exclusió a Ma-
llorca. No hi ha indicadors fiables de la
vulnerabilitat social, concepte al qual
m’agrada referir-me, perquè no només
parlem de la manca de recursos econò-
mics, sinó de la fragilitat dels teixits re-
lacionals i de la precarietat dels dina-
mismes vitals. Podem parlar de xifres,
però és molt difícil mesurar la vulnera-
bilitat.

Deixalles orienta el seu treball social
a persones en risc d’exclusió social. Per
la situació complexa per la qual estan
passant, generalment necessiten una
ajuda externa per no entrar en l’espiral
del deteriorament social i personal, ja
que estan mancats sovint de salut, habi-
tatge, treball i vincles socials. Aquest és
el marc on ens movem.

Què suposa Deixalles enfront d’aquest
problema?
Al tractar-se d’un fenomen multifacto-
rial, suposa aportar el nostre treball de
forma cooperativa amb els serveis pú-

blics i privats per tal de treballar con-
juntament per a les persones que són de-
rivades a la Fundació. A Deixalles ho in-
tentem mitjançant activitats d’inserció
per l’econòmic, relacionades amb la re-
cuperació de residus a través de diversos
tallers.

Les persones realitzen un itinerari,
un procés d’integració sociolaboral. Al-
hora, des d’altres institucions es treba-
llen les situacions de risc que acompan-
yen aquestes persones. Deixalles no pot
atendre sola la gloablitat de la situació
personal o familiar.

Com actuar?
També nosaltres hem hagut d’anar des-
cobrint una metodologia de treball per
anar tirant endavant aquest objectiu.
Quan vaig començar, no hi havia massa
informació sobre com abordar els itine-
raris d’inserció amb col·lectius en risc
d’exclusió social. Els mètodes coneguts
no responien a la diversitat del proble-
ma. Vam elaborar un pla de centre que
respongués de la forma més adequada al
nostre context, on els canvis de fases o
de processos en els tallers facilitaran més
informació per al canvi a la persona que

el cansament que suposaria passar d’un
professional a un altre. En una paraula,
des del treball, realitzar processos d’in-
serció.

Es va aconseguir?
Vam aprendre a pensar en clau del pro-
cés. Escalonàvem els itineraris per tal
d’arribar a la inserció sociolaboral. Es-
tem en l’àrea social. Com que gran part
del problema és la manca de vincles, el
procés de relacionar-se dins del taller, de
conviure-hi, produeix un canvi notable
que afavoreix altres aspectes més mate-
rials del procés.

Amb quins mitjans?
A través d’allò manual i l’acompanya-
ment psicosocial. Manipular les coses
ajuda a estar en la realitat. La nostra so-
cietat valora, gairebé únicament, allò que
produeixes. La pressió que exerceix
aquest valor social en les persones que
arriben a Deixalles és molt forta. Així
doncs, el fet de produir constitueix un
gran al·licient perquè la persona s’animi
a treballar altres aspectes del procés:
guanyar confiança, autoestima, respon-
sabilitat, relació normalitzada amb l’en-
torn (laboral i social).

El treball forma part de l’intercanvi
de valors en ús en la nostra societat. A
través d’ell s’inicia un procés de canvi.

I com s’avaluen els resultats?
Un resultat en el nostre àmbit no pot me-
surar-se només per la inserció laboral.
Potser siguin altres aspectes els que re-
habiliten realment la persona i fan pos-
sible que el resultat final sigui el treball.

Amb el temps i l’anàlisi de la realitat
hem diversificat les respostes perquè
hem detectat problemàtiques molt dife-
rents: immigrants, dones, menors, capa-
citació sociolaboral, etc.

Què t’ha suposat Deixalles en el pla
personal?
He descobert que el treball social pot ser
un instrument eficaç d’acompanyament

a la persona. Aquesta oportunitat per a
ells/elles suposa una oportunitat per a
mi i per a totes les persones que treba-
llem a la Fundació: per poder estar els
monitors, educadors i la treballadora so-
cial dins de l’àrea social. És una expe-
riència microsocial que ens vincula i en-
senya de la realitat humana i social dins
d’una societat tan plural i contradictò-
ria.

Quins són els reptes?
Vivim en una societat rica. La nostra po-
bresa és relativa, però igualment pun-
yent, escandalosa i desigual. Malgrat el
progrés innegable viscut en la nostra illa
durant els últims anys, ha augmentat el
nombre de persones en situació de risc.
L’any 2000 hi havia trenta-dues persones
fent processos a Deixalles; l’any passat
van ser-ne cent una. Per això es fa més
necessari que mai oferir vies d’inserció
sociolaboral a aquest col·lectiu en risc
d’exclusió que segueix generant la nos-
tra societat.

Berta Gagneten
Dalla Fontana

Treballadora social a 
Deixalles des de l’any 1995

El treball forma part
de l’intercanvi de 
valors en ús en la 
nostra societat.
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un punt de referència molt innovador.
Els resultats són força bons: un 60%

o més d’insercions. Però queda quasi un
40% de persones que no veuen acom-
plert l’objectiu de millora social per me-
diació del treball. La qual cosa suposa
haver de seguir treballant per arribar mi-
llor a la gent.

Treballem des de l’empatia i la pro-
fessionalitat, amb una relació molt per-
sonalitzada que no acaba amb la inser-
ció. Es fa un acompanyament molt pro-
per i humà.

El GOL també intenta sensibilitzar el
món empresarial en el tema de la res-
ponsabilitat social i ètica, i treballa el
tema de les clàusules socials respecte de
les administracions públiques. Des del
2002 es va iniciar una expansió territo-
rial (Sóller, Felanitx, Llevant, etc.) que ha
reforçat aquesta metodologia de feina.

Vint anys de camí són molts d’anys.
Què s’ha guanyat i què s’ha perdut pel
camí a Deixalles?
Tot procés suposa guanys i pèrdues. Pel
que fa als guanys, ha estat un creixement
important i positiu. Ha fet possible que
moltes més persones hagin pogut bene-
ficiar-se’n. Però el creixement de Deixa-
lles suposa una complexitat major. Es

produeixen buits importants que s’hau-
ran d’anar emplenant amb òrgans de
participació. La sensació de família, de
créixer junts, que es vivia els primers
anys, ara resulta molt més difícil. S’hau-
rà de trobar temps per escoltar tothom,
per aprendre de tothom i per crear co-
hesió. El creixement dels darrers anys ha
estat enorme i acceleradíssim. Les es-
tructures que vertebren la institució han
quedat insuficients. Hem de tornar a re-
trobar que Deixalles es visqui com la
causa de tots, fins al darrer racó.

Quins són els reptes de futur?
Seguir afavorint l’esperit d’anar cons-
truint un projecte comú. Jo hi crec i em
sabria molt de greu perdre’l. A Mallorca
hi ha poques experiències semblants a
Deixalles. Crec que el nostre camí enca-
ra està començant, tenim un gran futur
per endavant, i un factor essencial n’és
el potencial humà que té.

Com apareixes a la Fundació Deixalles
l’any 1993?
Ja col·laborava amb la Fundació des dels
seus inicis l’any 1986, i arran de posar en
marxa projectes europeus, relacionats
amb la formació de persones dins el sec-
tor del medi ambient, en Toni Pons em
va oferir venir a fer feina per comple-
mentar els processos formatius amb in-
sercions dins el món laboral.

Per què acceptares?
L’oferta de feina em va produir una gran
satisfacció: donar continuació a una ex-
periència sobre processos d’inserció
amb persones en situació de risc d’ex-
clusió, que havia iniciat a Càritas de Ma-
llorca l’any 1985 treballant amb una po-
blació de transeünts als albergs munici-
pals. Era una metodologia d’intervenció
que tenia en compte la inserció laboral
com a recurs dins la intervenció social.
Aportàrem aquesta experiència a un
Congrés que es va celebrar a Pamplona
l’any 1985. Era el Primer Congrés Nacio-
nal d’Educadors Especialitzats.

Què has donat i què has rebut de
Deixalles?
Sens dubte, he rebut molt més del que
he donat. He donat la meva experiència

i he rebut la llibertat de poder realitzar-
la així com m’ha semblat bé i he sabut.
He rebut molt suport. He pogut partici-
par en accions pel pla de millora de la
Fundació Deixalles dins el marc d’una
auditoria social interna que, conjunta-
ment amb la Carta “Emprendre per un
món solidari”, marcaren les línies que ac-
tualment té Deixalles i van molt lligades
a la feina del GOL.

He rebut la confiança d’organitzar la
prevenció de riscos laborals de la Fun-
dació Deixalles i la seva estructura inter-
na de treballadors assignats. També els
he donat la formació necessària per ob-
tenir la titulació oficial.

La satisfacció més gran l’he rebuda
de les persones que retornen al servei per
agrair-te la feina feta. I, per què no dir-
ho?, algunes d’elles amb algun exquisit
pastís d’elaboració pròpia.

O sia, que el GOL ha aportat un canvi
qualitatiu a Deixalles.
No sols a Deixalles, sinó a tota la pobla-
ció i institucions que d’una manera o de
l’altra utilitza el nostre servei; li ha apor-
tat una metodologia de feina, pionera.
Ha posat les bases per aixecar altres me-
todologies dins les estructures d’inserció
sociolaboral arreu de Mallorca. Ha estat

Jaume Estrany
Molina

Graduat social.
Responsable del Gabinet
d’Orientació Laboral (GOL)
de Deixalles des de l’any
1993, quan es va iniciar.

He donat la meva 
experiència i he 

rebut la llibertat de 
poder realitzar-la 

així com m’ha 
semblat bé i he sabut
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Per què hi segueixes a Deixalles?
Perquè he pogut créixer jo personal-
ment, a través de distintes responsabili-
tats, i, a la vegada, he acompanyat crei-
xements personals i grupals, d’usuaris,
de companys de treball i del mateix pro-
jecte.

Quin valors de Deixalles et semblen
essencials?
La solidaritat, la justícia social i l’amis-
tat.

Amb unes aspiracions tan altes, l’esclat
de la decepció pot ésser gros...
L’important és el camí que anam obrint;
es tracta d’una tendència. Quan veus que
pots anar desenvolupant-la... de la uto-
pia en tastam qualque trosset. Certa-
ment que la realitat és contradictòria
amb aquests valors i d’alguna manera
s’ha de sebre assumir la realitat; que té
una mescla de tot.

Què suposen i què han suposat les
Plantes per a tu i per a Deixalles?

Primer de tot una possibilitat d’ofe-
rir feina a la gent que passa per Deixalles
o pels diferents serveis socials. Una fei-
na digna i estable per a aquelles perso-
nes que habitualment deixam excloses
d’aquestes possibilitats. Per a 150 perso-
nes, avui.

A més, mantenir una situació de pre-
sència significativa dins el món dels re-
sidus a la illa de Mallorca.

També la possibilitat de desenvolu-
par un projecte d’empresa social.

Empresa social?
L’empresa tendria una vocació social
d’inserció laboral i seguiria col·laborant
amb els serveis socials i, especialment,
amb Deixalles.

Continua treballant els principis de
l’economia solidària: treball en equip,
participació dels treballadors, vocació
ambiental. En definitiva, seguir treba-
llant per les persones i plenament com-
promesos amb els problemes de la nos-
tra terra.

Altres empreses poden tenir part d’a-
quests objectius, però la nostra aporta-
ció és novedosa i, amb l’esforç de tots,
estam il·lusionats en crear una empresa
diferent.

Crec que sempre hem estat capda-
vanters en molts de projectes i aquest
serà un més. Això no vol dir que no sigui
una feina feixuga i que requerirà temps
i molta estimació dur-la endavant.

I això com es concreta?
Que els treballadors puguin accedir a
una formació continuada que els per-
meti realitzar bé i amb seguretat el seu
treball. A la vegada, créixer com a perso-
nes, perquè la formació té també un con-
tingut humanista. 

Els treballadors amb dificultats so-
cials tenen un recolzament personalit-
zat.

Tots els aspectes susceptibles d’ésser
decidits pels equips de treball o els ma-
teixos treballadors es respectaran. Els
treballadors podran participar en el ta-
rannà de l’empresa.

Els possibles guanys s’invertiran en
projectes socials o en la millora de les
condicions de treball.

Com s’agombola aquest projecte amb
una majoria de treballadors que en
passa d’aquestes finures socials i eco-
nòmiques i el que l’interessa és guan-
yar doblers i com més millor?

L’única possibilitat és mantenir la il·lu-
sió del projecte, compartir-la amb l’e-
quip i, a poc a poc, fer-ne participants els
mateixos treballadors. Les persones que
vénen a treballar són el producte de la
nostra societat; i tenen dret a ésser així.
L’única forma de provocar canvis és te-
nir paciència, il·lusió i una meta clara: la
cohesió social i la participació.

No has tengut ganes d’enviar-ho tot a
rodar alguna vegada?
Clar que sí. Però la força més gran és l’e-
quip de treball del que form part.

Quines provocacions són més males de
digerir, les de dedins o les de fora?
A mi m’afecten molt els conflictes in-
terns, però el conflicte és part de condi-
ció humana i, normalment, ajuda a créi-
xer. Els conflictes de defora ja estan pre-
vists. Els tres mesos d’excedència que
agafaré molt prest responen a la neces-
sitat de posar un poc de distància, sos-
sec i reflexió. Retrobar les coses impor-
tants. Vaig a l’Índia i Nepal.

Reptes de futur de Deixalles?
Consolidar les coses que en aquest mo-
ment estan en marxa. Els projectes. No
crec que haguem de créixer més.

La creació d’una empresa social amb
tot el projecte de Plantes.

Afavorir els processos participatius
propis de Deixalles i a nivell dels repre-
sentants dels treballadors.

Nascut a Madrid, viu aquí des de 1970.
Treballador social. Encarregat General
de la PT1 (Planta de Tractament d’Ende-
rrocs i Voluminosos de Bunyola, Polígon
Ses Veles).

Com i quan véns a parar a Deixalles?
El 1989 feia les pràctiques a l’Escola de
Treball Social i la meva supervisora, na
Berta Gagneten, em va parlar d’un lloc
on recollien coses... I vaig començar.

Durant uns anys vaig compaginar els
estudis amb la feina a Deixalles: vaig co-
mençar amb un 95% de xofer i un 5% de
treballador social. I, a poc a poc, es va
anar equilibrant.

Però això encara no ha acabat...
Nosaltres som un projecte d’inserció pel
treball i per l’econòmic; i, per tant, el ca-
mió és una eina de treball tan important
com els expedients. L’activitat de la per-
sona, el seu desenvolupament a través
d’aquesta activitat, forma part essencial
del treball social de Deixalles.

El treball social de Deixalles, reuneix
un ampli ventall de possibilitats, sens
dubte en Joan Carlos ha acompanyat
moltes d’elles i amb seguretat les
Plantes són l’expressió  que té Deixalles
d’integrar a la seva pròpia plantilla de
treballadors les persones que han 
desenvolupat processos d’inserció
laboral o/i es troben en situació de risc
de  exclusió.

Joan Carles 
de la Fuente Anau
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Al llarg d’aquests vint anys, la consideració, valoració i
importància del treball mediambiental ha crescut conside-
rablement en el si de la nostra entitat. Això ha estat recolzat
per un augment de les quotes de sensibilitat per part tant de
les administracions com de la societat en temes com el reci-
clatge, la reutilització o la recuperació.

La nostra participació en aquesta sensibilització ha
intentat recolzar-se en una sèrie de criteris, idees i postures,
que donaven i continuen donant forma o caràcter propi a la
nostra participació ambiental. Una de les més importants
és la gestió econòmica, que ha d’assentar-se en un profund
respecte a l’entorn i a les persones. Des d’aquesta òptica, la
inserció laboral i social de sectors desfavorits pot convertir-
se en un objectiu a través d’aquest instrument. No és possi-
ble ni solidari continuar i insistir en una línia de valors
constants de consum. Enfront d’aquests, el consum respon-
sable, la reutilització i el reciclatge han de formar part de la
solidaritat humana i ambiental.

Aquestes són algunes de les idees que hem intentat con-
densar en les nostres activitats ambientals, que de forma sin-
tetitzada podríem concretar en tres grans línies d’activitats:

Educació ambiental
En la línia de l’educació ambiental, catorze professionals

es dediquen a aquesta activitat, fent la seva tasca per escoles,
instituts, empreses, administracions socials, esdeveniments
populars, etc. Actualment aquest projecte, denominat
Mallorca Recicla, és dirigit pel Consell de Mallorca, TIRME
(empresa concessionària de la gestió dels residus) i la nostra
entitat.

Prèviament a la realització d’aquest projecte, la nostra
entitat treballava en escoles, organitzant visites a la
Fundació. Varen ser els primers anys de posar en funciona-
ment l’educació ambiental, muntant els primers tallers de
paper reciclat. Aquestes experiències, juntament amb les
activitats del Govern de les Illes Balears, varen ser les prime-
res passes de sensibilització mediambiental a l’illa.

Origen i context

El treball ambiental 

a la Fundació DeixallesGestió
Mediambiental
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Com arribares a Deixalles?
Va ser peculiar. Estava dins la coordina-
dora de Son Nuviet (Moviment en con-
tra d’un abocador de Part Forana). Vaig
descobrir el món dels residus. Vaig en-
tendre que no bastava anar en contra,
sinó treballar a favor del reciclatge. Vaig
passar una primera entrevista a Deixa-
lles, i no m’hi volgueren perquè era per a
desfavorits... Més endavant va haver-hi
un curs per a tècnics, i aquesta vegada
hi vaig entrar.

Ha evolucionat Deixalles durant
aquests deu anys?
Hem vist néixer Felanitx, Llevant, Cal-
vià, Inca, Eivissa i les plantes! A la vega-
da, hi ha hagut un canvi en l’estil de la
casa. Quan començàrem, fèiem les reu-
nions informatives fora de l’horari labo-
ral, amb tots els treballadors, i el nou in-
corporat s’encarregava de dur un dolç.
Avui això és absolutament impensable,
perquè és impossible. Des del punt de
vista ambiental, hem estat capaços de
demostrar que sabem gestionar com
qualsevol altra empresa especialitzada.
Hem demostrat que és possible la inser-
ció laboral i la feina ben feta. De fet, ens
ofereixen feines noves. Hem estat ges-
tors de la recollida selectiva. Això ens va
donar un prestigi que ha possibilitat
que ara haguem pogut accedir a les
plantes. Una prova de foc va esser la
planta d’envasos. Abans ja havíem par-
ticipat en “Mallorca Neta”. A les plantes
hi hem dedicat alguna de la gent més
preparada socialment, administrativa,
laboral i ambiental. 

“Mallorca Recicla” també ha afavorit
un canvi: ha accentuat i estructurat la
sensibilització ambiental a escala gene-
ral de la societat, no sols del món edu-
catiu. Hem participat a gairebé totes les
plataformes, oficials i d’altres, sobre te-
mes mediambientals. Això ha permès,
juntament amb les activitats que realit-
zam, tenir un diàleg amb la societat i re-
troalimentar la nostra activitat i filosofia
per anar millorant contínuament.

En el camí, no només ha evolucionat
Deixalles; jo també ho he fet en un grau
important. I una fita important per a mi
ha estat haver participat en el Fòrum
Social Mundial de Porto Alegre amb un
grup molt significat de la Fundació Dei-
xalles i amb el qual vàrem descobrir
moltes coses. 

El que està pendent és fer una feina
interna d’avaluació ambiental i d’apli-
car millores en tota la gestió ambiental
de la casa. També, amb el volum que ac-
tualment tenim, seria important dedi-
car una persona a tots els temes am-
bientals. 

Com equilibrau a l’interior de Deixalles
els aspectes socials, econòmics, labo-
rals i ambientals?
Un equilibri no és rígid, i a la mateixa
natura no existeix un equilibri fix, sinó
que els equilibris passen per dinamis-
mes i moviments. Per tant, el que inten-
tam per poder combinar tots aquests
aspectes, és aportar molta flexibilitat,
veure les coses amb humanitat, i en
certs moments ser estrictes en alguns
aspectes. I tot això, amb un cert sentit
de l’humor. Evidentment, assolir aquest
equilibri només és possible si tens uns
companys de feina que creuen en el que
fan i tenen interioritzats tots aquests as-
pectes. Jo he tengut la sort de poder tre-
ballar amb persones que tenen aques-
tes característiques. 

Un repte per endavant?
El mateix lloc on estic actualment ja és
un gran repte. Les plantes constitueixen
un gran repte per elles mateixes. Ens
quedaria consolidar-les, ser capaces
d’establir les línies d’unió entre una
possible empresa i la Fundació Deixa-
lles, i estructurar la tasca social que es
desenvolupa a plantes, que ja es fa però
encara no sabem ben bé com demos-
trar-ho.

Formació mediambiental
En aquest camp, cal destacar la cons-
tant formació ambiental que Deixalles
ha realitzat a centenars de beneficiaris
que han desenvolupat els seus itineraris
d’inserció. També s’ha de destacar que
totes les iniciatives europees han tingut
el seu eix fonamental en aquesta forma-
ció, i igualment cal emfatitzar la impor-
tància de la formació de professionals
en temes ambientals, bàsicament de
residus. Moltes d’aquestes persones
exerceixen en la nostra entitat i fora d’e-
lla llocs de responsabilitat professional
en aquests espais de tractament de resi-
dus.

Gestió ambiental
L’última línia prové d’una voluntat de
no ser elements passius de les nostres
idees i d’acceptar els reptes de la gestió
ambiental. En aquest context, la gestió
ambiental ha estat un repte constant, i
com a prova d’això, hem gestionat tota
la recollida selectiva de Mallorca (a
excepció de Palma) des del 1994 fins al
2002, i hem fet la neteja i selecció, pri-
merament de la planta d’envasos, i des-
prés de la de runa, per finalitzar amb la
de voluminosos. Aquestes són expe-
riències d’una activitat de gestió assen-
tada en anys de dedicació, i que signifi-
quen un permanent esforç per al treball
de gestió ambiental i d’inserció laboral.

Com a conclusió d’aquesta impor-
tància ambiental de la nostra entitat,
caldria fer constar dues qüestions. En
primer lloc, la llista de premis rebuts
per aquesta activitat per part d’organit-
zacions com el Govern de les Illes
Balears, Amigos de la Tierra, Cambra de
Comerç o el GOB. En segon lloc, quel-
com que nosaltres entenem que és de
gran valor, és el fet que el Consell de
Mallorca hagi inclòs en les ja habituals
“r” de reutilització, reciclatge i reducció
(de residus) una de nova: la de la rein-
serció, com a forma de vincular el trac-
tament de residus amb allò social.

Deu anys de Deixalles suposen…
Primer de tot, un enriquiment personal.
Tant des del punt de vista ambiental, com
per la varietat de persones interessants
que et trobes. Jo venc d’un ambient de po-
ble, i arribar aquí suposa eixamplar horit-
zons. Tant amb els treballadors com amb
els usuaris. Aprens que hi ha moltes ma-
neres d’entendre la vida i que totes són bo-
nes si serveixen al qui les viu. Fer feina a
Deixalles és una opció personal. Fer feina
d’una manera molt particular: solidària,
participativa…

Xesca 
Martí 
Llodrà
Llicenciada en ciències
biològiques i màster en educació
ambiental. Actualment du la
coordinació general dels Serveis
de Gestió de Residus (Plantes).
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Cooperació
El camí que la Fundació Deixalles ha recorregut en les tas-

ques de cooperació ha estat inusual. No hi va haver una vo-
luntat expressa de desenvolupar aquesta faceta, sinó que va
sorgir de manera més aviat casual i natural, del nostre com-
promís amb l’entorn. Més endavant, sí que hi va haver una
voluntat política per desenvolupar aquesta tasca i hem refle-
xionat sobre quin hauria de ser el nostre compromís.

Fins l’any 1999, la nostra experiència dins d’aquest camp
es centrava únicament en donacions puntuals de roba, con-
cretament cap a països de l’Àfrica subsahariana (Burundi,
Ruanda, etc.).

També havíem fet alguns intents per cooperar amb una
cooperativa de dones del Senegal que es dedicava a la confec-
ció de roba. 

A principis de 1999, mitjançant una persona vinculada a
Deixalles, vam conèixer la tasca que realitzava l’Asociación
de Proyectos Comunales de El Salvador (Procomes), amb
nins i nines “pepenadores” de l’abocador d’Apopa.

Ens va semblar que feien una tasca molt important des
del punt de vista social i ambiental, i ja que els camps on tre-
ballaven eren els mateixos que la nostra Fundació, vam pen-
sar que podríem fer una tasca conjunta molt interessant. Per
aquest motiu, aquell any es va presentar el primer projecte,
anomenat “Programa de formació integral de nins/es pepe-
nadores (recollidors) de l’abocador d’Apopa” al Fons Mallor-
quí de Solidaritat i Cooperació, i la nostra contrapart va ser
Procomes.
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Aquests van ser els començaments
d’una relació de treball que ha continuat
al llarg d’aquests anys, amb el suport al
desenvolupament de projectes, però
també amb l’intercanvi de coneixe-
ments i experiències tant aquí com allà. 

Hem desenvolupat aquesta mateixa
línea de treball amb l’Equipo de Forma-
ción, Información y Publicaciones
(EFIP) de Veneçuela. 

El coneixement de l’EFIP s’inicià el
maig de l’any 2001, aprofitant el viatge
del president de l’EFIP a París per parti-
cipar en un esdeveniment sobre educa-
ció popular. La Fundació Deixalles va
presentar la sol·licitud d’una ajuda a la
Direcció General de Cooperació de la
Conselleria de Benestar Social per orga-
nitzar una visita a les Balears del presi-
dent de l’EFIP, Julio Fermín. L’objectiu
de la visita era conèixer les entitats que
donaren suport a l’EFIP en la situació
d’emergència esdevinguda el 1999. 

Després d’aquesta visita, vàrem ini-
ciar un procés de consolidació dels llaços
de cooperació entre l’EFIP i la nostra en-
titat, i vàrem fer dues estades formatives
de cooperants a Mallorca i una visita a Ve-
neçuela fomentant l’assoliment de nous
vincles de col·laboració, la millora del co-
neixement de les entitats i l’establiment
de noves línies de feina conjuntes. 

EFIP

L’EFIP, Equip de Formació, Informació i Publica-
cions, és una associació civil sense finalitats de lu-
cre fundada el 1972 per un grup de joves treballa-
dors. A l’inici de la dècada dels noranta, Veneçue-
la va entrar en una fase de crisi i canvis. En aquest
context la societat civil va tenir un desenvolupa-
ment important, consolidant espais d’organitza-
ció, participació i capacitat de resposta als pro-
blemes més urgents de la població dels sectors més
empobrits de la societat, que la van convertir en
protagonista dels canvis dels últims anys i per ve-
nir. L’EFIP, com a entitat no governamental que fa
part de la societat civil, manté vigent la seva mis-
sió d’aportament al desenvolupament d’aquesta. 

Té com a missió contribuir a enfortir l’organit-
zació dels sectors populars, potenciant la formació
com a eina estratègica que permeti avançar en el fo-
ment de la solidaritat, la cooperació, la democràcia,
la justícia i la sostenibilitat com valors essencials per
a la transformació de la societat.

PROCOMES

PROCOMES es constitueix en 1988. Es defineix com a associació civil
sense ànim de lucre, que funciona de manera assembleària i represen-
tada per una Junta Directiva, elegida per l’Assemblea General.

PROCOMES realitza activitats dirigides a promoure el desenvolu-
pament local d’El Salvador, en el camp de la infraestructura, la produc-
ció agropecuària, artesanal i industrial, la gestió de microcrèdits, el des-
envolupament institucional, l’educació, la salut i la prevenció de de-
sastres.

PROCOMES treballa amb personal estable que s’organitza en equips
de treball per cada àrea d’acció que realitza l’associació. Així existeix el
programa de Desenvolupament Local (D’HO); el programa de Desen-
volupament Empresarial i Medi Ambient (DEMA); el programa d’Habi-
tatges i Infraestructura Bàsica (VIBA); i el programa de Microcréditos.

Com a resultat d’aquests intercan-
vis, acordaren planificar línies de treball
futures com la posada en funcionament
d’una experiència de reciclatge de resi-
dus urbans en alguna ciutat o estat de
Veneçuela. 

A partir d’aquí, s’han duit a terme, a
diverses localitats, projectes que tenen
com a activitat central el treball amb re-
sidus i la inserció sociolaboral.

La nostra aposta en cooperació, fins
a aquest moment, és establir relacions
amb entitats del països del Sud que tre-
ballin en els mateixos camps que nosal-
tres, els residus i la inserció, i les nostres
relacions amb les nostres contraparts
són en un pla d?igualtat, confiança, coo-
peració mútua, aprenentatge perma-
nent i respecte per la diversitat. Ente-
nem la cooperació com una eina més,
que ens ajuda a encarrilar la nostra tasca
en el marc dels principis de la Carta
“Emprendre per un món solidari”, marc
d’actuació de l’economia solidària.
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Quants d’anys a Deixalles?
Un bon nombre, tretze.

Com començares i per què?
En un projecte europeu. Deixalles tenia
relacions internacionals amb Bèlgica i
França, jo parlava el francès i vaig co-
mençar...

Ha canviat Deixalles des de fa tretze
anys fins avui...
Ha crescut molt!

I això vol dir?
Aquest creixement comporta un repte:
com fer que tots els membres de la funda-
ció participin de la filosofia de Deixalles?

Com neix el tema de la cooperació a
Deixalles?
Una carambola. Deixalles sempre havia
participat en temes de cooperació col·la-
borant amb altres persones i institucions:
recollida de materials, roba que altres or-
ganitzacions enviaven a diferents països,
etc. No era un compromís estable i conti-
nuat. Arran d’un company nostre que va
fer la prestació social substitutòria a Dei-
xalles i participava en una ONG que ana-
va a menys. Ens va proposar que nosaltres
assumíssim un dels projectes que abans
duia aquella organització a El Salvador
perquè no se n’anàs en orris... Es tractava

de crear les condicions favorables perquè
els nins que vivien i treballaven en un abo-
cador (podeu imaginar-vos com era un
abocador allà) poguessin tenir un treball i
una vida digna. L’organització que el duia
endavant era Procomes. Vàrem començar
fent un cens; sobre qui eren i quants eren.
Després treballàrem amb els pares, per-
què prenguessin consciència de la situa-
ció, i llavors amb l’Administració, per po-
der donar sortida al problema. Es va con-
cretar en un servei de recollida a produc-
tors singulars de determinats residus en
condicions que ens recordarien Deixalles
d’aquí, però més senzill. En aquest marc
els nins feien la recollida amb un camió.
El compromís del projecte consistia en fa-
cilitar uniforme, taxes i materials escolars
i una menjada diària. El compromís dels
nins era l’escolarització. Actualment se-
guim en el mateix tema, i ells han anat fent
un procés molt positiu en el treball amb
residus. De tal manera que ara l’abocador
vell està tancat. Ara hi ha un abocador en
condicions, potser millor que els que te-
nim aquí; però seguim treballant una mul-
tiplicitat de problemes que van units a
l’entorn social del col·lectiu i les nombro-
ses problemàtiques que pateixen aquests
països (neixen abocadors incontrolats
cada dia...). Intentam que els municipis
s’impliquin en una racionalitat i un trac-
tament tècnic del tema. També intentam

implicar-hi les escoles. Sense una educa-
ció de la ciutadania, fa mal caminar. Es van
creant microempreses i es va difonent l’es-
til de tractament dels residus.

Però ara també som a Veneçuela...
Efectivament, també a través d’un altre
amic de Deixalles vàrem connectar amb
l’Equipo de Formación, Información y
Publicaciones (EFIP), una associació
que es dedicava a la formació i publica-
ció de temes socials. Es varen interessar
pel treball amb residus i cercar noves
fonts de treball a través d’aquest tema.
Varen connectar amb nosaltres i vàrem
elaborar un pla estratègic de treball. Al-
guns membres de l’EFIP vengueren aquí
i durant dos mesos varen poder conèi-
xer tot el nostre funcionament. Així es va
començar la col·laboració estable; pas-
saren dels estudis a l’acció i varen crear
com un petit Deixalles allà. De llavors
ençà s’han establert a tres zones dife-
rents amb activitats de recollida, selec-
ció i reutilització.

Els ajudam económicament?
Nosaltres presentam els projectes que
ells elaboren i també som nosaltres els
qui cercam finançadors aquí: el Fons
Mallorquí de Solidaritat i la Direcció Ge-
neral de Cooperació de la Conselleria
d’Immigració i Cooperació.

Com hi participa tot Deixalles en aques-
ta cooperació?
No resulta bo de fer que tothom s’hi sen-
ti participant en la mateixa intensitat,
però es passa la informació, es comen-
ta a les sessions de formació i, quan vé-
nen des d’allà, obrim la seva presència i
informació a tots. També hi ha hagut al-
tres fets de cooperació més puntual. Per
exemple, dins l’àmbit de REAS, la soli-
daritat amb Geral Coop, del Brasil.

En rebem qualque cosa d’ells?
Tot implica una relació mútua enriqui-
dora. T’obliga a fer anàlisi, a acceptar
sensibilitats i realitats distintes. També

veus respostes que no havies previst i
que resulten enriquidores per a tots. Al
cap i a la fi treballam amb els mateixos
col·lectius... El que passa és que allà és
com la mateixa natura. Allà tot té unes
proporcions devora les quals la nostra
illa és un bonsai; de la mateixa manera
les problemàtiques socials.

Futur.
Jo no tenc una bolla de vidre... El futur de
la cooperació va unit al futur de la Funda-
ció Deixalles. Veig el futur de Deixalles amb
dues realitats molt diferenciades, a causa
de la mateixa llei: la Fundació amb els pa-
trons fundadors com a realitat significati-
va històrica i un patronat operatiu que
acompanyi el dia a dia dels nous desafia-
ments. També veig la necessitat d’un Dei-
xalles empresa que doni sortida als pro-
cessos que s’inicien a la Fundació i que po-
den quedar ofegats si no acaben en un tre-
ball pur i dur, encara que amb monitors
motivats i preparats.

Ens agradaria fer una cooperació
més activa, tenir un pla estratègic con-
junt i que tota la fundació Deixalles s’im-
plicàs més en els projectes. Sempre llui-
tam entre les necessitats, que són gros-
ses i empenyen, i les restriccions eco-
nòmiques que limiten els nostres afanys.

Liliana 
Deamicis Corbo
Responsable de l’Àrea de
Cooperació de Deixalles
i amb moltes altres
responsabilitats dins les
tasques de Gerència i Direcció

Ens agradaria fer una 
cooperació més 
activa, tenir un pla 
estratègic conjunt 
i que tota la fundació 
Deixalles s’implicàs 
més en els projectes
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El setembre passat, vam celebrar el 20è aniversari de la Fun-
dació Deixalles, i per a això es va organitzar una comissió de
treball que va anar preparant les diverses activitats que es van
desenvolupar l’esmentat dia. Aquell dia de portes obertes es
van organitzar diversos actes, entre els quals podem destacar,
al matí, les visites guiades al centre, on s’explicaven les dife-
rents activitats de la Fundació i es veien les instal·lacions i
l’exposició de plafons del procés històric de la Fundació du-
rant aquests vint anys. A més, es va celebrar un acte institu-
cional en el qual hi foren presents els representants de les di-
ferents institucions públiques, empreses col·laboradores, vo-
luntariat, organitzacions socials, etc. L’acte es va tancar amb
un brindis de gelat i coc.
Durant la tarda, es van organitzar activitats dirigides als nens i
nenes, amb actuacions de grups de pallassos, del grup de
Tambors per la pau  Xeremiers des Variat i del grup Aires Solle-
rics. S’hi van congregar persones del barri, col·laboradors,
treballadors, participants en les accions de la Fundació, an-
tics treballadors, etc., que en un ambient festiu i amb la de-
gustació de trempó i coca, es va tancar la celebració d’aquest
20è aniversari. 

Vintè aniversari 
de la Fundació
Deixalles

Paraules del director general

Bon dia, 
Benvinguts a tots i totes a la vostra casa, no voldria donar

una benvinguda protocol·lària a les autoritats i a les persones
convidades, amigues o de treballadors i treballadores. Aques-
ta és una casa comú construïda amb l’esforç col·lectiu, d’in-
tensitats variades, però totes elles necessàries. No sou hostes
d’un dia, sou partícips constants d’aquests XX anys de cons-
trucció social i ambiental, però també d’avenços, vincles i sen-
timents que han fet possible convertir la nostra entitat en la
vostra pròpia casa. Benvinguts a casa i gràcies a tots vosaltres
per la vostra ajuda, suport i estimació, sense els quals aquests
XX anys no haurien estat possible.
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Discurs de 

Francesc Horrach,

president de la

PIMEM

Avui és un dia important, no tan sols
per celebrar ja vint anys d’existència
d’una fundació, un projecte que ens
omple d’orgull a tots els empresaris de
la PIMEM. PIMEM va crear, junt amb el
Bisbat de Mallorca, una entitat que té
com a objectiu prioritari ajudar les per-
sones en la reinserció laboral i social,
mitjançant el reciclatge dels residus.
Una idea sorgida del nostre fundador,
Demetrio Peña, i del bisbe Teodor
Úbeda. Però Deixalles no seria el que és
avui sense la col·laboració de les nostres
institucions, que han cregut des del
principi en el projecte, i sense el treball
de tots vosaltres, treballadors i col·labo-
radors de la nostra Fundació. Avui en
dia, el reciclatge s’imposa com una ne-
cessitat bàsica per a la conservació del
nostre medi ambient. Però el que és més
important per a nosaltres, per a PIMEM,
és que Deixalles recupera persones.

Intervenció de Juan

Carlos de la Fuente

en nom dels

treballadors i de les

treballadores de

l’entitat

M’ha tocat, i de fet em sent orgullós,
parlar en nom dels treballadors i les tre-
balladores de la Fundació Deixalles. En
primer lloc voldria guardar un record
per tots aquells  que d’una manera o
d’altra han estat presents i avui són ab-
sents construint aquesta realitat que
avui celebram  els nostres XX anys, a tots
ells un emotiu record. 

Recordar que en el transcurs dels
anys aquesta casa ha crescut molt, du-
rant els primers anys subsistir era un
mèrit, avui som una entitat amb més de
200 treballadors amb tres capacitats for-
tes: molts d’aquests 200 treballadors
procedeixen dels nostres propis proces-
sos d’inserció, una altre de les capacitats
és que de forma constant més de 100
persones van desenvolupant els seus iti-
neraris d’inserció laboral en totes les
Delegacions i per altra banda cal desta-
car que som un punt de referència en les
activitats ambientals, sobre tot en els te-
mes referents als residus, especialment
els voluminosos. Però hi ha un altre as-
pecte important de Deixalles, que ens
dóna cohesió i perspectiva, una mena
de guia d’orientació de les nostres acti-
vitats i comportaments, reflectida en els
nous Estatuts de la Fundació  i en el re-
glament intern, la “Carta de l’Economia
Solidària”. Aquest és el símbol que s’ha
elegit per introduir dins aquesta urna
commemorativa dels XX anys, un sím-
bol per recordar que un dels èxits d’a-
questa commemoració és també la dels
criteris i els principis.

Senyors membres del Patronat de la
Fundació Deixalles, professionals i vo-
luntaris que hi treballau, amics i tots els
que hi col·laborau:

M’alegra moltíssim poder celebrar
amb vosaltres el vintè aniversari d’una ins-
titució, d’una fundació tan propera a l’Es-
glésia a Mallorca. Propera en els seus orí-
gens, en la seva tasca i en els seus objectius.
Va començar fa vint anys per la clara visió
de futur de tres persones, entre les quals he
de citar en primer lloc el meu predecessor
immediat, de bona memòria Mons. Teo-
dor Úbeda, també el qui era president
aleshores de la PIMEM (Petita i Mitjana
Empresa de Mallorca), D. Demetrio Peña i
Dña Margalida Blanes.

Això va fer que en arribar jo a Mallor-
ca, em trobàs, com a Bisbe, que havia de
ser el president de la Fundació i que ha-
via de compartir-ne la preocupació amb
el vicepresident de la PIMEM. He dit que
hi va haver clarividència en l’origen i
que hi ha coincidència en tasques i ob-
jectius amb els de l’Església, no tan sols
perquè eren gent d’Església, inspirats
per la seva fe en Jesucrist i pels valors

Paraules del Bisbe de Mallorca, 

Mn. Jesús Murgui Soriano

que es desprenen de l’Evangeli, sinó
també perquè l’aportació de Deixalles
es basa en dues línies paral·leles, però
complementàries i inseparables, unides
per la idea de la reconstrucció.

Abans de tot i com sempre en l’Es-
glésia, la persona. Quantes persones al
llarg d’aquests vint anys s’han refet com
a tals, han refet les seves vides, perquè
han pogut trobar feina, una feina digna,
normalitzada, en què es valorassin el
seu esforç i la seva capacitat!, en què po-
guessin sentir-se útils aportant creativi-
tat, enginy, traient profit de la seva capa-
citació!, arribar a la plena realització hu-
mana com a individus i membres d’una
societat.

Deixalles ens ensenya , com a segona
gran lliçó,  a revalorar les coses, a consi-
derar que quasi sempre poden ser útils,
que són, en la línia del que hem dit sua-
ra, un regal de Déu que no podem tudar.
En aquella línia ecològica que ens expo-
sava Joan Pau II hem d’aprendre i en-
senyar a la societat a reconstruir enlloc
de destruir, a fi de poder transmetre una
herència a les generacions futures.
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Reptes i perspectives

La història d’en Toni, des de molt jove, és
de lluita per canviar el món.Va haver-hi un
canvi d’estratègia venint a Deixalles?
Jo no ho sé... Fonamentalment el canvi es
va produir quan jo ja era a Deixalles. No es
va tractar d’un plantejament previ. El que
sí que hi havia aleshores era un desig de tor-
nar a l’illa. Jo venia d’una experiència sem-
blant a la de Deixalles, però havia estat un
fracàs.

Com i per què vares recalar a Deixalles?
Per una part, perquè tenia un certs conei-
xements sobre el tema i també hi havia gent
de PIMEM, en Pep Capó, que em coneixia.
Durant molts anys el meu treball havia es-
tat en temes socials, i ells ho sabien. Supòs
que per això em convidaren. El meu primer
impuls va esser no acceptar, sobre tot quan
vaig veure què era Deixalles; però, final-
ment, vaig decidir provar-ho. Tenia altres
alternatives, però vaig elegir aquesta. Són
decisions que determinen moltes coses de
la vida d’una persona. Si hagués acceptat
una altra alternativa, segurament estaria
molt lluny de la meva situació actual en tots
els sentits.

Quins moments més intensos recordes
d’aquests vint anys?
Un, quan, després de dos o tres anys de tre-
ball callat, es va fer la primera presentació
pública de Deixalles. Tenint ja la vella va-
queria del Seminari en condicions míni-
mes de nau apropiada per desenvolupar
les tasques que ens caracteritzen (s’ha d’-
haver vist, trepitjat i ensumat el local quan
va començar per poder entendre el que
dic). Va ser molt emotiu per la participació
de les persones implicades, membres del
Patronat: el bisbe Teodor, el president de
PIMEM Demetrio Peña, en Pep Capó... Les
administracions públiques. Els beneficia-
ris i els pocs treballadors d’aleshores. I, so-
bretot, perquè llavores ja es va reflectir una
gran participació de la societat mallorqui-

na (grups i voluntaris de Palma i Part Fora-
na). Un altre, quan junt amb el Consell In-
sular de Mallorca començàrem la gestió de
tota la recollida selectiva de Mallorca. Sa-
bia que en aquell moment ens jugàvem
una carta de futur: tant de planificació tèc-
nica, com de gestió econòmica i de capa-
citat de gestió ambiental. Si en sortíem ben
parats de l’experiència, ens convertiríem
en una entitat sintetitzadora de feina social
i de feina ambiental. Un altre moment es-
pecialment intens va ser el de la firma del
Conveni de les plantes amb TIRME Una
passa molt important qualitativament i
quantitativa.

Has tengut ganes d’abandonar el vaixell?
Causes de dedins; de defora...
El pes de les contradiccions internes és el
que resulta més feixuc. Sobretot quan la
institució es fa gran. La tensió entre els qui
duim el dia a dia (que necessitam respos-
tes ràpides i àgils) i els qui tenen responsa-
bilitats, però ho viuen de més enfora, ha
creat moments durs per a tots. El dia a dia
necessita decisions que, d’una forma o al-
tra, tenen un caràcter molt empresarial o
molt econòmic. Perquè una entitat com la
nostra fonamenta el seu treball social en
conceptes, idees i pràctiques de tipus eco-
nòmic. La inserció laboral té les seves ba-
ses en l’economia i tot el que això compor-
ta. Quan una entitat és petita, les decisions
no són tan transcendents, però quan en-
tram dins xifres més importants, els ele-
ments petits diaris i els estratègics tenen
molta més repercussió. Per a bé i per a mal.
Supòs que és una llei de vida, però ens afec-
ta. Des de defora els problemes hi són i hi
han estat, però no afecten tan directament
la persona.

Punts forts de Deixalles.
Sens dubte, l’equip humà que històrica-
ment s’ha anat construint en la mesura que
ha evolucionat Deixalles. Les primeres per-

Antoni Pons Cañellas

Director general de la Fundació Deixalles
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sones: Maria Campaner, Guillem Simó,
Joan Carles, Bernardo, i la resta que s’hi va
anar incorporant. Tot això constitueix un
conjunt d’esforços, dedicació i consciència
de participació que fan que el projecte i tot
el que s’ha fet, el treball, etc. formi part d’u-
na tasca comuna. Un altre punt fort, la seva
capacitat d’evolucionar junt amb la socie-
tat en els aspectes ambientals: fa vint anys
parlàvem de reciclatge i reutilització i no
sabíem gaire de què parlàvem; ara és una
forta realitat a la nostra illa. Un altre, la in-
serció laboral. Crec que hem tengut molt a
veure amb la transformació d’un model so-
cial, bàsicament assistencialista, a un mo-
del que possibilita recursos, feina per a la
gent més desfavorida, perquè vagin recu-
perant els seus drets com a ciutadans. I un
altre, el sentit i el sentiment de xarxa. No

podem canviar les coses sense la partici-
pació dels altres, treballant amb projectes
comuns i oferint alternatives de tipus eco-
nòmic assentades en el respecte a les per-
sones i a l’entorn.

Punts febles.
Un eix que hem treballat durant molts anys:
el tema ambiental des de l’òptica dels resi-
dus. És un cercle que ja es va tancant; li que-
den poques possibilitats de creixement per
a la tasca social. I encara no hem trobat al-
tres alternatives; no hi ha hagut gaire refle-
xió en aquesta línia. Un altre. El nostre crei-
xement durant els darrers quatre anys ha
estat molt fort (més de cent cinquanta per-
sones), i això ha dificultat la cohesió en tots
els sentits (ideologia, sentit, missió, etc.).
Per tant, inevitablement han sorgit ten-
sions, malentesos a causa de la manca de
comprensió, i assimilació de la nostra fun-
ció com a Fundació Deixalles.

Deixalles és un bon observatori per valo-
rar la salut social i mediambiental de Ma-
llorca... Con anam de salut?
Parlar de salut ambiental és complicat. El
medi ambient no està determinat sols per
les polítiques concretes d’un territori, sinó
que estam parlant d’efectes globals. La sa-

lut de la nostra societat és dolenta fins i tot
des del punt de vista econòmic. Crec que
ha crescut la consciència dels problemes
ambientals, però no la consciència de qui-
nes haurien de ser les actituds, els com-
portaments, el sistema econòmic que faci
possible aturar el sistema que espenya
aquesta salut. El tema social és semblant
al tema ambiental. Ens fan por els esde-
veniments que estan passant (immigra-
ció, pobresa, etc.) i no tenim en compte
que les causes que motiven aquestes si-
tuacions tenen molt a veure amb el siste-
ma econòmic que permet que un 20% de
la població es mengi el 80% dels recursos
mentre l’altre 80% ha de mal repartir-se el
20% que queda. A pesar de tot això, Ma-
llorca té un nivell de sensibilitat ambien-
tal important, i en alguns temes, per exem-
ple residus, s’han fet i s’estan fet esforços
importants. 

Parla’ns del present de Deixalles.
El creixement de Deixalles ens ha duit a
configurar un treball social nou: el que està
vinculat a les plantes (envasos, enderrocs,
compost). Són projectes innovadors as-
sentats en una gran vocació social. El 80%
de les persones prové de problemàtica so-
cial. Això demana una figura jurídica prò-

pia, precisament per mantenir el mateix
esperit de la Fundació, però també con-
solidar-ho com un projecte diferent, amb
una missió alternativa en els seus objec-
tius. I dins d’aquest present serà necessa-
ri potenciar i donar suport a la reutilitza-
ció, sobretot en la línea de mobles, línea
blanca i marró; Deixalles ha de guanyar en
qualitat de tractament d’aquests residus
per aconseguir bones quotes de reutilit-
zació. 

I el futur?
Deixalles haurà de ser seguir dialogant
amb la societat mallorquina. Seguir ofe-
rint alternatives a les necessitats socials i
ambientals dels nostre poble. Seguir tre-
ballant en xarxa. Enfortir i cohesionar la
nostra entitat. Per tant, tenim molt de fu-
tur. Sabem amb qui i per què. Com es con-
figurarà? Sempre des de criteris socials i
ambientals, i tot això s’ha d’entendre com
un repte. Hi ha una necessitat vital de
construir iniciatives on les bases d’actua-
ció tenguin com a referència les persones
i l’entorn. Deixalles té molt a dir i a fer en
aquest context; la seva missió i la seva fun-
ció, el seu propi futur, serà la seva capaci-
tat de fidelitat de construir iniciatives d’a-
questa índole.

La inserció laboral té 
les seves bases en 

l’economia i tot 
el que això comporta

Flor Dell’Agnolo, Coor-

dinadora de la delegació

de Deixalles Eivissa

M’encantaria que en el
futur, la Fundació Deixa-
lles continués tan VIVA
com ho és ara, gràcies a la
il·lusió amb què en treba-
llem tots i totes dia a dia.
Penso que, la il·lusió en la
nostre feina, és la base de
tots els nostres èxits so-
cials i ambientals (des del
més petit al més gran).

Maria Suau, Programa

Mallorca Recicla

Jo veig un Deixalles que
s’ha profesionalitzat tant
en la part social com en la
part ambiental. Que s’ha
obert a altres camps a més
dels residus i que arriba a
funcionar com una em-
presa d’inserció a la qual
deixem d’emprar el terme
“usuari”, i siguem tots tre-
balladors. 

Miguel Puigrós, Coordi-

nador de Deixalles Sóller

Restar oberts i atents a les
oportunitats que es donin
per a plantejar noves ini-
ciatives o projectes tant en
el camp social com a
l’ambiental, seguir amb la
unificació i la millora dels
procediments i metodo-
logies de treball amb l’ob-
jectiu d’anar oferint uns
serveis de qualitat i enfo-
cats cap a la millora per-
manent en l’atenció dels
nostres usuaris i clients. 

Catalina Binimelis, admi-

nistració 

Ser un model de referèn-
cia, modern, engrescador
i sòlid a la vegada pel que
fa a la inserció sociolabo-
ral de persones en risc
d’exclusió  dins la nostra
comunitat.

Patron Lô, “Prince”,  Nau

de Vendes:

Canviar les infraestructu-
res socials i mediambien-
tals de les nostres illes.

Maria Salleras, Patronat

de la Fundació Deixalles

Seguir donant  respostes
a les persones desfavori-
des i al mediambient de la
nostra terra.

Gabriel  Pérez, Projecte

d’immigració 

Sobreviure als funda-
dors mantenint el ma-
teix esperit, la mateixa
motivació.

Pep Montserrat, Nau Se-

lecció

La inserció social i laboral
de les persones a través
dels residus amb sosteni-
bilitat econòmica, sense
viure de les subvencions.
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